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Meghalni a hazáért érdemes,
az anyaföldért, a szüleinkért,
a családunkért, a népért.
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ADNÁD AZ ÉLETEDET DONALD TUSKÉRT VAGY 
JEAN-CLAUDE JUNCKERÉRT?

Nagy kő esett le a szívemről! Már nem kell tartanunk semmitől. 
Félni meg pláne nem kell. Az európai vezetők a múlt héten 
megegyeztek, hogy közösen megvédik Európát. Nem csak úgy 
ímmel-ámmal, hanem úgy istenigazából. Lesz védelmi alap, 
közös hadiipari piac, a végén még talán közös európai hadsereg 
is. Nagyívű és inkluzív együttműködés lesz – mondta a lengyel 
Tusk, az EU elnöke.

Tudod, ezért már érdemes élni. Lehet persze, hogy az EU 
országai pillanatnyilag a menekülteket sem tudják megállítani 
a határokon, de ha összefogunk, nagyívűen és főleg inkluzíve, 
akkor Kossuth magasztos szavaival élve, az EU-t a poklok kapui 
sem fogják megdönteni.

De kitől is akarjuk megvédeni Európát? A terroristáktól! 
Rendben. Nem tudom, látták-e a Támadás a Fehér Ház ellen 
című fi lmet. Ha látom, hogy ismételik a tv-ben, mindig hívom 
a családomat. Gyertek, megy a fi lm! A válasz többnyire 
valamilyen életveszélyes fenyegetés, mondjuk, repül 
a távirányitó. Pedig Gerald Butler mindig megmenti a világot. 
Európai hadsereg nélkül, csak úgy egyedül. Jó, jó, közben romba 
döntik fél Londont, de ne legyünk kicsinyesek!

Gyanítom, hogy a terroristákat nem lehet hadsereggel 
legyőzni, se nemzetivel, se közös európaival. A terroristákat 
akkor fogjuk elkapni, ha tudjuk, hogy kik azok és hol 
vannak. Ehhez elég lenne a hírszerző szolgálatok összefogása. 
De mondd meg nekem, ki szereti a saját titkait másoknak átadni? 
Az európai kormányok nagyon szeretik egymást, de azért nem 
ennyire.

Az ellenfelek között még szóba jöhet Oroszország.  Nem 
tudom, észrevetted-e, hogy az oroszok általában nem támadnak 
maguktól? Mint a medve. Az sem támad, ha csak nem dühítik 
fel. Az igazsághoz hozzá tartozik, hogy nem az oroszok 
támadták meg Napóleont, hanem Napóleon akarta megszerezni 
Oroszországot. Gondolom, arra is emlékszel, hogy 1941 nyarán 
nem a szovjet tankok indultak el nyugatra, hanem a németek 
keletre. A kettő között azért van egy picinyke különbség.

Az ilyen kis kalandok általában rosszul végződnek. Napóleon 
meg sem állt hazáig, és a végén orosz csapatok tartottak 
győzelmi díszszemlét Párizsban. Moszkvában sem volt német 
győzelmi parádé, Berlinben annál inkább volt orosz. Szóval, 
talán okosabb lenne tanulni a múltból, és nem belevágni olyanba, 
amit nem tudunk megcsinálni.

Szerencsére az elmúlt években sikerült elkerülni a háború 
kirobbanását Európában. De minél több a fegyver, a katona, 
a gyakorlat a másik fél határai mellett, annál nagyobb a kockázat.

Fegyver pedig most lesz több. Az Európai Unió vezetői most 
ugyanis azt a döntést hozták meg, amitől a tőkés országok 
mindig csodát remélnek. Költsünk többet fegyverekre, hozzuk 
fel a hadiipart! A hadiipari fellendülés majd húzza magával 
a többi iparágat is, és egy szép napon vége lesz a gazdasági 
válságnak.

Van benne igazság! A fegyverkezés gyorsítja a gazdaság 
fejlődését, munkahelyeket teremt. Persze, mint minden 
„gyógyszernek”, ennek is megvannak a mellékhatásai. Mi, 
magyarok, fűzhetünk nagy reményeket a hadiipari közös 
piachoz, de ott mi inkább csak vevők leszünk, és nem eladók. 
Én a kormány helyében a katonai gatyagyártásra fordítanám 
minden fi gyelmemet. Amíg lesz katona, addig gatya is kell, 
Igaz, hogy a gatya olcsóbb, mint egy rakéta, de gatyából több 
is kell.

Komolyra fordítva a szót, én a magyar gazdaság jövője 
szempontjából fontosabbnak tartom például a mezőgazdaságot. 
Termeljünk meg itthon mindent, amire szükségünk van, 
virágoztassuk fel a falut, és mellesleg a világ egye a mi 
kenyerünket, és ne mi az övékét! Jobban járnánk, és nagyobb 
biztonságban is lennénk. 

Közös hadsereg? Nézem a NATO-t. A Katonai Bizottság élére 
oda engedtek egy cseh tábornokot, de a főparancsnok amerikai. 
Ki lenne az európai hadsereg főparancsnoka? Mondjuk, egy észt 
vagy szlovén? Román? Na ne, viccnek is rossz!

De nem is ez a lényeg. A döntő az, hogy egyesületeknek, 
vállalatoknak, golfklubboknak nincsenek hadseregeik, 
legfeljebb biztonsági szolgálatuk van. Hadseregük államoknak 
van.  Ha lesz európai hadsereg, amögött állam fog állni, még 
pedig az egyesített európai állam. Európai állam pedig csak 
akkor lesz, ha az európai tőke egyes csoportjai végérvényesen 
képesek lesznek ráerőltetni akaratukat a többi tőkéscsoportra. 

De van itt még valami. Mire fog felesküdni a közös hadsereg? 
Miért fog harcba menni a közös hadsereg? Miért adnák életüket? 
Európáért? Na, ne viccelj! A „császárért és királyért”, mint 
a Monarchia idején? Európa nem királyság. 

A korrupt miniszterelnökökért, a hatalomért mindenre képes 
politikusokért pedig ki vállalná a halált? Mondd meg őszintén! 
Adnád az életedet Donald Tuskért vagy Jean-Claude Junckerért?

Meghalni a hazáért érdemes, az anyaföldért, a szüleinkért, 
a családunkért, a népért. 

Thürmer Gyula
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ÉLETVESZÉLYES NATO-PROVOKÁCIÓ

A NATO egyik F-16-os típusú repülőgépe megkísérelte 
a levegőben megközelíteni azt az orosz repülőt, amelyen Szergej 
Sojgu hadseregtábornok, az Oroszországi Föderáció honvédelmi 
minisztere utazott Kalinyingrádba. A NATO-gépek megpróbálták 
a Balti-tenger fölött „kísérni” a honvédelmi miniszter gépét. 
A miniszter gépét az orosz haditengerészeti légierő SU-27-es 
típusú gépei védelmezték, és fi gyelmeztették a NATO-gépet. 
Az F-16-os ezt követően elrepült. (http://tass.ru)

A NATO egyre több hadgyakorlatot folytat az orosz határ 
közelében. Egyre több fegyvert telepit a térségben. Most nyílt 
provokációra vállalkoztak az orosz honvédelmi miniszter ellen. 
Életveszélyes játékot űz a NATO. A mi biztonságunkkal, a mi 
békénkkel játszadoznak.

KÜLFÖLD

HÍREK 
A VILÁGBÓL

NATO-HADGYAKORLAT: A NÉMETEK ÉS 
AZ AMERIKAIAK PARANCSOLNAK

Jens Stoltenberg, a NATO főtitkára megtekintette a NATO 
Litvániában állomásozó és német parancsnokság alatt álló 
egységeinek gyakorlatát. A gyakorlaton részt vettek a NATO 
Lengyelországban lévő – amerikai parancsnokság alatt lévő – 
harcicsoportjai. (http://www.nato.int)

Nem telik el nap, hogy a NATO ne folytatna valamilyen 
hadgyakorlatot a kelet-európai térségben. Folyamatosan 
gyakorolják, hogy miként tudnak a soknemzetiségű erők német és 
amerikai vezénylés alatt működni. Nem véletlen, hogy Oroszország 
egyre romlónak ítélte a kelet-európai katonai helyzetet.

EURÓPÁBAN IS KITÖR A HÁBORÚ?

Szergej Sojgu orosz honvédelmi miniszter vezetésével 
Kalinyingrádban ülésezett az orosz katonai vezetés. 
Oroszország nyugati határain a NATO és az USA növekvő 
katonai tevékenysége miatt a helyzet romlik – állapították meg. 
(http://eng.mil.ru)

Az USA és Oroszország között nő a katonai szembenállás 
szintje Kelet-Európában. Szíriában nyílt háború folyik. 
Képesek-e a háborút megállítani? Vagy Európában is kitör 
a háború?

KINEK JÓ A KÖZÖS EURÓPAI HADIIPARI PIAC?

„Az Európai Tanács mielőbbi megállapodást sürget az európai 
védelmi ipari fejlesztési program létrehozásáról szóló javaslatról, 
hogy a program megvalósítását minél hamarabb meg lehessen 
kezdeni, még mielőtt középtávon szélesebb körű programokat 
lehetne előirányozni. Az Európai Tanács felszólítja a tagállamokat, 
hogy határozzanak meg a védelmi képességek fejlesztését célzó 
megfelelő projekteket az Európai Védelmi Alap és az európai 
védelmi ipari fejlesztési program vonatkozásában.” – nyilatkoztak 
az EU-tagállamok vezetői a múlt héten. (http://www.consilium.
europa.eu/hu/press/press-releases/2017/06/23-euco-conclusions)

Amikor a tőkés rendszer bajban van, akkor többnyire elkezdik 
a hadiipart fejleszteni. A recept egyszerű. El kell hitetni 
az emberekkel, hogy fenyegetik Európa népét, keletről Oroszország, 
délről a terroristák. Ha elhitték, akkor a parlamentekkel meg 
lehet szavaztatni a katonai kiadások növelését, azaz kórházak és 
iskolák helyett fegyverekre kell költeni a pénzt. A hadiipar pedig 
húzza magával a többi iparágat. Ha mindezt európai méretekben 
teszik, akkor a haszon még nagyobb. Mi a gond? Egyrészt, 
a több fegyver növeli a háború kockázatát, mert a másik oldal sem 
alszik. Másrészt, a közös európai hadipari piac a nagyoknak fog 
hasznot hozni, nem nekünk. Harmadrészt, a közös hadiipari piac 
a közös hadsereg felé vezet, az pedig a közös európai állam felé. 
Ezt akarjuk?
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NÁLUNK
TÖRTÉNT

NEM AKARUNK MIGRÁNSFALVAKAT!

Ska Keller az Európai Parlament zöld frakciójának egyik 
vezetője elképesztő ötlettel állt elő egy német lapban. Keller 
korábban az EP-ben folytatott viták során is amellett állt ki, 
hogy nagyobb csoportnyi menekültet telepítsenek az unió 
keleti részére, például Magyarországra is. A Focusnak adott 
interjújában ennél is tovább ment. Telepítsenek szír falvakat 
Kelet-Európába! (http://www.focus.de)

Nyugat-Európa gazdag országai kínlódnak. Beengedték 
a migránsokat, de nem tudnak velük mit kezdeni. 
A problémát nem lehet Magyarországra és a többi keleti 
országra átrakni. Buta ötlet! Van nekünk elég gondunk. 
Nem akarunk migránsfalvakat!

NEMZETI KONSZENZUST AZ EGÉSZSÉGÜGYRŐL

Nemzeti konszenzust sürgetett az egészségügyben dolgozók 
elvándorlásának megállítására a Rezidensek és Szakorvosok 
Szakszervezetének alelnöke. Hegedűs Zsolt a Klubrádió 
Reggeli gyors című műsorában azt mondta, bízik abban, hogy 
meghallják észrevételeiket, ugyanakkor jelezte, ha nincsen 
egyetértés, akkor a rothadási folyamat nem megállítható. Ha 
nem lesz átfogó reform, a nővérek elmennek az Ikeába vagy 
külföldre. Hozzátette: mára olyan szakemberhiány van, hogy 
a betegbiztonság rovására megy. (http://medicalonline.hu)
Vannak alapvető kérdések, melyekben egy ország lakosainak, 
politikai erőinek egyet kell érteniük, ha fejlődni akarnak. 
Az egyik ilyen az egészségügy. Állapodjunk meg, hogy szükség 
van az egészségügyre! Állapodjunk meg, hogy ez alapvetően 
állami feladat! Állapodjunk meg, hogy többet kell rákölteni, 
minden száz forintból legalább tízet!

KIÉRT IS DOLGOZIK GYURCSÁNY FERENC?

„Mi azokért dolgozunk, akik hajnalban kelnek fél ötkor. Akik munka 
után második, harmadik munkát vállalnak. Akik esténként sírnak, 
hogy nincs elég pénz kifi zetni a gyerekek szakkörét. Azokért fáj 
a szívem, akik évek óta nem voltak nyaralni.(https://www.facebook.
com/gyurcsanyf/?fref=ts)

Ez nem vicc! Gyurcsány Ferenc milliárdos ezt írja a Facebook-oldalán. 
Gyurcsány Ferenc egy olyan párt elnöke, amely azt akarja, hogy a piac 
szabályozzon mindent, azaz a tőke profi térdeke legyen a döntő, és ne 
az, ami az embereknek jó. Elhiszed? Komolyan elhiszed?

SZTRÁJKHANGULATBAN A PÉCSI SOFŐRÖK

Hiába volt béremelés, a többek szerint gyalázatos munkakörülmények 
miatt rossz a hangulat a pécsi buszvezetők körében. Nem sikerül 
kitörni a túlterheltség-táppénz/felmondás-még nagyobb túlterheltség 
ördögi köréből. A szakszervezet szerint érthető, ha a sofőrök nem 
akarnak embert ölni. (http://www.pecsistop.hu/tartalom/cikk/488492_
sztrajkhangulatban_a_pecsi_soforok)

Naponta halljuk, hogy minden rendben van, a gazdasági fejlődik, 
mindenki jobban él, mint korábban. Valójában a társadalomban 
mély problémák vannak. Egyesek valóban jobban élnek, mások, 
nagyon sokan pedig rosszabbul. A tömegközlekedés sem olyan, 
amilyennek szeretnénk. Érthető a pécsi buszosok tiltakozása. Sok 
sikert a küzdelmükhöz!
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   EZ TÖRTÉNT    EZ TÖRTÉNT 
A MUNKÁSPÁRTBAN

ZUGLÓ: ÍRÓ-OLVASÓ TALÁLKOZÓ

Jó hangulatú író-olvasó találkozót szervezett a Munkáspárt 
zuglói szervezete. A meghívott a 36 éves zuglói Jakabfi  Zsolt, 
aki a Studium Generale Zuglói Egyesület Ilka utca 32-ben 
lévő Könyvtárában gyakori vendég, szinte hazajár. Családias 

volt a hangulat, hiszen szinte mindenki ismerte egymást, 
mivel a vendégek a ház állandó látogatóiból jöttek össze. 
A találkozó hírére minden könyvét kikölcsönözték az olvasók, 
így mindegyikről véleményt is cseréltek egymással.

HÁROM IDŐKÖZI VÁLASZTÁSON INDULTUNK

A múlt hét végén három településen is volt időközi önkormány-
zati választás, és a Munkáspárt mindhárom helyen elindult. 
A Fejér megyei Iváncsán a független Molnár Tibor lett 
a polgármester. A Munkáspárt jelöltje, Tőke László a szavazatok 
0,35 százalékát szerezte meg. Az ugyancsak Fejér megyei 
Pusztavám polgármestere a függetlenként induló Lisztmayer 
János lett. Veres Péter, a Munkáspárt jelöltje 0,47 százalékot kapott. 
A Heves megyei Domoszlón Paulenka Richárdot, a Fidesz-
KDNP jelöltjét választották polgármesterré. A Munkáspárt 
színeiben induló Németh Zoltán 0,1 százalékot szerzett. 
Köszönjük megyei szervezeteink és jelöltjeink munkáját, 
helytállását. Ismét új területeken tudtuk a Munkáspártot 
bemutatni.

KELEMÉR: 
MIT TEHETÜNK A ROMA LAKOSSÁGÉRT?

A Munkáspárt ózdi szervezete Ózd környéki programra 
hívta meg a múlt szombaton Thürmer Gyulát, a párt elnökét 
és Karacs Lajosnét, illetve Bencsik Mihályt, a párt alelnökeit. 

Kelemér községben Pákó Imre, a települési önkormányzat 
képviselője, a helyi kisebbségi önkormányzat elnöke mutatta be 
a roma kisebbség életét. Szólt azokról a programokról, amelyek 
vezetése alatt elindultak a cigányság életkörülményeinek 
javítására, kulturális színvonaluk emelésére. 

KISSIKÁTOR: FALUNAP ÉS GOMBAFESZTIVÁL

A program Kissikátorban folytatódott, ahol tizennegyedik 
alkalommal rendeztek Gombafesztivált. A versenyen a térség 

ismert személyisége, Kónya Béla, a Munkáspárt KB tagja is 
indult. A párt elnöke találkozott Kocsik László polgármesterrel 
és Riz Gáborral, a térség országgyűlési képviselőjével.
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Közel félszáz napja látom, hogy 
a Munkáspárt helyes álláspontot kép-
visel. Igen, nincs más megoldás, mint 
az egészségügy anyagi ellehetetlenülésének 
megállítása. Nincs más megoldás, mint 
hogy a GDP 10%-át az egészségügyre 
kell fordítani. Hosszú távú, színvonalas 
munkához technikai és személyi feltételek 
kellenek. Ha nem lesz forrás, a maiak akár 
el is hagyhatják a szakmát. Ha így lesz, 
kiről is íródna ez a pár sor.

Közeli napokban az egészségügy 
robotosait fogjuk köszönteni. A Munkáspárt 
őszintén köszönti a Semmelweis nap 
alkalmából az egészségügy dolgozóit, 
a vezetőket, orvosokat, nővéreket, 
a kórházi munkásokat, közte a szakácsokat, 
takarítókat. Biztatjuk Őket, a Munkáspárt 
jobb, hatékonyabb, eredményesebb 
feltételrendszerért küzd. A Munkáspárt 
számára a legfontosabb az ember. 
Boldog Semmelweis Napot!         

H  J      

EGÉSZSÉGÜGY

JÓ EGÉSZSÉGÜGYET A BETEGEKNEK, JÓ EGÉSZSÉGÜGYET A BETEGEKNEK, 
JÓ EGÉSZSÉGÜGYET AZ EGÉSZSÉGÜGYI DOLGOZÓKNAK!JÓ EGÉSZSÉGÜGYET AZ EGÉSZSÉGÜGYI DOLGOZÓKNAK!

JELENTÉS A „FRONTVONALRÓL”, AVAGY AZ EGÉSZSÉGÜGY ALULNÉZETBŐLJELENTÉS A „FRONTVONALRÓL”, AVAGY AZ EGÉSZSÉGÜGY ALULNÉZETBŐL

A Magyar Munkáspárt tisztelettel köszönti július elseje, a Semmelweis-nap alkalmából a magyar egészségügy minden dolgozóját. 
Őszinte köszönetet mondunk az orvosoknak, ápolóknak, a kórházak és rendelők más dolgozóinak a nehéz körülmények között 
végzett áldozatos munkájukért. Köszönjük, hogy együttérzéssel fogadják a hozzájuk fordulókat, és legjobb tudásukkal igyekeznek 
segíteni nekik.
A Magyar Munkáspárt harcol az egészségügy helyzetének javításáért, az egészségügyi dolgozók megbecsüléséért. Szilárd 
meggyőződésünk, hogy az emberek egészsége az egész társadalom közös ügye. Az egészségügynek az állam fi gyelmének 
középpontjában kell lennie. A jelenleginél jóval többet, a GDP 10 százalékát kellene költeni e célra. Így teremthetünk jó egészségügyet 
a betegeknek, és jó egészségügyet az egészségügyi dolgozóknak.

Budapest, 2017. július 1.
Magyar Munkáspárt Elnöksége

A haditudósító többnyire nem 
harcol. Személyes „fegyvere” a tolla, 
fényképezőgépe, újabban a kamerája. 
Nekem csak a szemem és a szürke 
állományom adatott meg, amivel a fo-
lyamatokat rögzítsem. A „haditudósító” 
sajátossága, hogy amit jelez, az objektív. 
Mindegy, hogy a golyók repkednek, 
a fénykép soha nem hazudik. A kamera, ha 
van tisztesség, akkor az bizony objektív. 

Úgy adódott, hogy több hete a min-
dennapokban egy sajátos frontvonalra, egy 
kórházi ágy mellé kerültem. Az ember erre 
nem vágyódik, de ha már ott vagyok, aka-
ratlanul nem csak „nézek”, hanem látok is. 

Ez a sajátos szolgálat – ebből adódóan 
a tapasztalat gyűjtése – nem négy 
órás műszakból ered, mint a PM-es 
országgyűlési képviselő látványosnak 
szánt akciója, hogy gyűjtsön empirikus 
tapasztalatokat. Szándékom szerint nincs 
látványos sajtótájékoztató, nincs felhajtás, 

nincs TV-nyilatkozat. Ellenben van érdemi 
kapcsolat az egészségügy robotosaival. 

Egy „stokin” ülve látom az egészségügy 
felszereltségét. Testközelből érezhetem 
az orvosok és vezetők fi gyelmét, 
gyógyító munkájukat. Tapasztalom 
odaadó fi gyelmüket. Nincs panasz, 
hogy nincs „ez vagy az”. Számukra 
csak beteg van. Gyógyulásra vágyódó, 
kiszolgáltatott beteg. Az osztály folyosója 
egy jóképű fedett pályás futóverseny 
megtartására emlékeztet. Az orvosok 
nem sportolók, de igen szaporán szedik 
a lábukat. Rendszeresen hallom, látom, 
hogy mindenféle lazítás nélkül a beteg 
érdekében döntenek, intézkednek, illetve 
elemeznek. Csak egy szempont sugárzik, 
találjanak megoldást, a beteggel közösen 
a „kórokozóval szemben” ők legyenek 
a győztesek.

Hajnaltól estig fi gyelem a nővérek, 
ápolók munkáját. A fi zikai lehetetlenséget 
a perpetuum mobile örök mozgását 
valósítják meg. Az én belső „tükröm” azt 
rögzíti, csak egyszerűen teszik a dolgukat. 
Nincs szerepjáték. Miért is tennék? 
Az ars poétikájukba az nem fér bele. 
Egymást követő napokban a fényképek 
egybevágnak. Az ütemben nincs eltérés. 
Az osztály a hajtásban együtt lélegzik. 
És a mindennapok pörögnek. Látom azt 
a huncut mosolyt a szemekben egy-egy 
ebéd betegbe való bevarázsolása után. 
Látom a biztatást egy-egy erőfeszítés 
megtételéért. Látom a beteg mélységes 
tiszteletét, a velük való szolidaritást. De 
látom azt is, hogy egy tenyérnyi helyen 
hogyan lehet a beteg komfortérzetét 
növelni. Összegezve, látom a nagybetűs 
humanizmust.
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EGÉSZSÉGÜGY A SZOCIALIZMUSBAN: ROMHALMAZ VAGY SIKERTÖRTÉNET?EGÉSZSÉGÜGY A SZOCIALIZMUSBAN: ROMHALMAZ VAGY SIKERTÖRTÉNET?
„Az egészségügy ma egy olyan, 
a szocializmusból örökül maradt 
csődtömeg, amellyel akkor is kellene 
kezdeni valamit, amihez pillanatnyilag 
senkinek sincs bátorsága.” – írja Lantos 
Gabriella, a magántulajdonú Róbert 
Kórház operatív igazgatója. Majd 
hozzáteszi: „A magyar egészségügy 
az állami túlhatalom áldozata.”

Tényleg így lenne? Nos, mit hagyott 
valójában a szocializmus az egészségügy 
terén? Működő egészségügyi rendszert 
vagy csődtömeget?

AZ EGÉSZSÉGÜGY A DOLGOZÓK, A NÉP 
SZOLGÁLATÁBAN

Magyarországon a 18. századtól, Mária Terézia korától van 
állami egészségügy. Azonban csak 1945 után jött létre olyan 
átfogó, állami rendszer, amely nem a tehetőseket szolgálta, 
hanem a dolgozókat, a népet. 

MIT ADOTT A SZOCIALIZMUS?

• Az egészségügy minden elemében állami feladattá vált. 
Állami intézmények lettek a kórházak, a szakrendelők, 
a gyógyszertárak, állami alkalmazottakká váltak az orvosok, 
az ápolónők, védőnők, a gyógyszerészek, akiket állami 
egyetemeken, illetőleg egyéb állami intézményekben képeztek. 
A gyógyszergyártást állami vállalatok végezték. 

A közegészségügy-járványügy igazgatása 1956-tól 
a Közegészségügyi és Járványügyi Főfelügyelőség és 
a szakmai irányítása alá tartozó megyei, illetőleg járási/
városi közegészségügyi és járványügyi állomások (KÖJÁL) 
feladatköre lett. 

1948-ban szervezték meg új állami feladatként a vérellátást 
(Országos Vértranszfúziós Szolgálat), és a mentést (Országos 
Mentőszolgálat). 
• Egységes, szakmailag hierarchikus állami 

intézményrendszer jött létre.
Ennek legalsó szintje a körzeti orvosi hálózat volt, a körzeti 
orvosokat helyi tanácsok foglalkoztatták. A járóbeteg szakellátást 
a kiépülő városi/járási szakrendelők  biztosították. A kórházakat 
vagy a megyei vagy a városi tanácsok tartották fenn. A progresszív 
ellátás csúcsán a minisztérium közvetlen irányítása alatt álló 
országos gyógyintézetek és az egyetemi klinikák álltak.

Magyarországon 1938-ban 10 ezer orvos volt, 1950-ben 10,2 ezer. 
Ez a szám 1966-ra megduplázódott. 1990-ben, a rendszerváltáskor 
pedig 38 ezer orvos dolgozott az országban. 2015-ben 35 ezer orvos 
volt. 1938-ban 48 ezer kórházi ágy volt. A kórházi ágyak száma 1950 
és 1990 között 52 ezerről 105 ezerre nőtt.
• Megteremtette a vidék egészségügyi ellátását. 

A minőségi egészségügyi szolgáltatás a vidéki ember 
számára is hozzáférhetővé vált. Ez óriási változás volt 
a megelőző évszázadokhoz képest.

• Megteremtette a betegségek megelőzésének átfogó 
rendszerét. 

Bevezette az üzemi és iskolai orvosi ellátás átfogó rendszerét. 
Általánossá tette a szűrővizsgálatokat (TBC) és a különböző 
oltások rendszerét.
• A szocialista egészségügy alapelveként mindenki 

számára hozzáférhető, ingyenes egészségügyi ellátást 
biztosított. 

Az egészségügyi ellátásra való jogosultság 1950 és 1975 
között a betegségi biztosítás keretében, biztosítotti jogon járt. 
1972-ben megszületett az egészségügyi törvény, az 1972. évi 
alkotmány módosítás alapján. Ez kimondta: az egészségügyi 
ellátás minden állampolgárnak jár. .
• A szocialista rendszer mindenki számára adott munkát. 

Biztosította a pihenés, az üdülés lehetőségét. Ezzel együtt 
jó feltételeket teremtett a betegségek megelőzéséhez.

• A szocializmus idején számos fertőző betegséget 
sikerült felszámolni. 

Az eredményeket mutatja, hogy míg 1938-ban a bejelentésre 
kötelezett heveny fertőző betegségek halálos áldozatainak 
száma 10 000 lakosra számítva 3,5 volt, ez a szám 1950-ben 
1,9; 1960-ban 0,6; 1967-ben 0,4 (infl uenza és tbc nélkül). 
A hatvanas évek elején a malária, a járványos gyermekbénulás, 
a TBC gyakorlatilag megszűnt az országban.

MIT HOZOTT A TŐKÉS RENDSZERVÁLTÁS AZ EGÉSZSÉGÜGY TERÜLETÉN?MIT HOZOTT A TŐKÉS RENDSZERVÁLTÁS AZ EGÉSZSÉGÜGY TERÜLETÉN?
A kapitalizmusban mindent a tőke érdeke határoz meg. A tőkés 
befekteti a tőkéjét valahova és hasznot, profi tot vár. A tőke mindig 
oda megy, ahol a legnagyobb a haszon.

AZ EGÉSZSÉGÜGY VONZZA A TŐKÉT

Az egészségügy a tőke szempontjából nézve óriási piac. Miért 
éri meg a tőkének? Egyrészt, a piac folyamatos és óriási, hiszen 

betegek mindig voltak és lesznek, sőt a fejlődéssel a betegek 
száma is nő. Másrészt, a tőkésállamok jelentős része érdekelt 
abban, hogy az állampolgárok, azaz a tőkés munkaerő egészségi 
állapota elfogadható szinten legyen, ezért jelentős állami pénzek, 
közpénzek mennek az egészségügybe.

A kapitalizmusban minden a piac törvényei szerint működik. 
Az egészségügy nem lehet teljes mértékben állami kézben, mert 
az korlátozná a tőke profi tszerzését. Az egészségügy nem lehet 

A    

EGÉSZSÉGÜGY
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Az MSZP-SZDSZ-kormány tervbe vette az ingyenes kórházi és 
közgyógyellátás megszüntetését, a támogatás egységesítését, 
a gyógyító személyzet közalkalmazotti jogállásának megszüntetését 
az állami (önkormányzati) tulajdonú intézményekben, a felesleges 
kórházak bezárását vagy átalakítását.
A kórházprivatizáció jegyében lehetővé tették a magántőke 
bevonását egyes állami kórházak tevékenységébe. Bevezették 
a kórházi vizit díjat, vagyis megindult a fi zetett egészségügy 
megteremtése.

KÉT NÉPSZAVAZÁS AZ EGÉSZSÉGÜGYRŐL

Ezek a lépések a szocializmusból örökölt és az emberek életét segítő 
rendszer teljes felszámolását jelentette, ráadásul a legkeményebb 
tőkés eszközökkel. A Munkáspárt az első perctől kezdve ellenezte.

Ez az időszak volt az, amikor a Munkáspárt eddigi történe-
tében a legkonkrétabban és a legeredményesebben vette fel 
a harcot a kapitalizmus ellen. De ez az időszak jelentette azt is, 
hogy a Munkáspárt és az MSZP, illetve a liberális erők útjai végleg 
elváltak.

A Munkáspárt 2004-ben népszavazást kezdeményezett. 2004. 
december 5-én erre sor is került. Az alábbi kérdésre kellett választ 
adni: „Egyetért-e Ön azzal, hogy az egészségügyi közszolgáltató 
intézmények, kórházak maradjanak állami, önkormányzati 
tulajdonban, ezért az Országgyűlés semmisítse meg az ezzel 
ellentétes törvényt?” A szavazásban részvevők 65,01 százaléka 
egyetértett. A gond a részvétellel volt. Mivel a választóknak csak 
37 százaléka jelent meg, a népszavazás érvénytelen volt. Politikai 
hatása azonban volt. Az MSZP és az SZDSZ nem merte folytatni 
a kórházak eladását.

Három évvel később a Fidesz-KDNP kezdeményezett 
népszavazást. Erre 2008. március 8-án került sor. Három kérdés 
volt. Egyetért-e Ön azzal, hogy a fekvőbeteg-gyógyintézeti 
ellátásért a jelen kérdésben megtartott népszavazást követő év 
január 1-jétől ne kelljen kórházi napidíjat fi zetni? Egyetért-e 
Ön azzal, hogy a háziorvosi ellátásért, fogászati ellátásért és 
a járóbeteg-szakellátásért a jelen kérdésben megtartott népszavazást 
követő év január 1-jétől ne kelljen vizitdíjat fi zetni? Egyetért-e 
Ön azzal, hogy az államilag támogatott felsőfokú tanulmányokat 
folytató hallgatóknak ne kelljen képzési hozzájárulást fi zetni?

A Munkáspárt a kórházi napidíjban és a vizitdíjban a fi zetős 
egészségügy bevezetésére irányuló lépést látott, Ezért függetlenül 
attól, hogy ki kezdeményezte a népszavazást, támogatta azt. 
A Munkáspárt aktivistái több tízezer aláírást gyűjtöttek össze és 
adtak át a gyűjtés koordináló Liga Szakszervezetnek.

teljes mértékben magánkézben sem, mivel az egészségügy drága 
iparág, és számos területe nem hoz profi tot a tőkének. A tőkés 
ellátó rendszerek ezért a kettő keverékéből állnak.

A tőke érdekelt abban, hogy az állampolgárok pénzét még 
azt megelőzően bekapcsolja a tőke forgásába mielőtt a tényleges 
fogyasztás megtörténne. Az állampolgár pedig fi zet, mert 
biztonságra törekszik. Erre az elvre épülnek az egészségbiztosítási 
rendszerek. Az állami egészségbiztosítás adók vagy járulékok 
formájában vonja be az emberek pénzét.  A magán biztosítók pedig 
önkéntes befi zetések formájában.

ELEINTE NEM VOLT SE POLITIKAI BÁTORSÁG, 
SE PÉNZ

Az 1990-es rendszerváltás után a tőkés kormányok nem tértek át 
a teljes piaci alapú egészségügyre. Miért? Egyrészt, az emberek 
azonnal érezték volna, hogy mit veszítettek a szocializmushoz 
képest. Másrészt, nem állt rendelkezésre olyan nagyságú hazai 
tőke, amely képes lett volna megvenni az egészségügyet. 
A külföldi tőke pedig eleinte más területekre ment.

Azt azonban az első perctől kezdve mindenki felismerte, hogy 
az egészségügyben óriási pénz van. A kormányok kiépítették 
azokat az utakat, amelyeken ehhez a pénzhez hozzá lehet jutni. 
A társadalombiztosítás pénzalapja 1989. január 1-jén – tehát még 
a Németh-kormány idején – vált le az állami költségvetésről, s 
ezzel egy időben jött létre a nyugdíj- és egészségbiztosítási ügyeket 
intéző Országos Társadalombiztosítási Főigazgatóság (OTF). 

Az Antall-kormány ideológiája az volt, hogy a társadalom-
biztosítás felett is létre kell hozni a civil kontrollt. 1991-ben 
az Országgyűlés meg is szavazta a társadalombiztosítás 
önkormányzati igazgatásáról szóló törvényt, amely 1993-ban jelölte 
meg az Egészség-, illetve a Nyugdíjbiztosítási Önkormányzat 
létrejöttét. A Horn-kormány idején a két intézmény az MSZP-hez 
kötődő szakszervezeti vezetők kezébe került. A rendszer nem vált 
be, sőt a vagyon szétherdálásának eszközévé vált. Az első Orbán-
kormány 1998-ban megszüntette az önkormányzatokat, és az ügy 
ismét állami kézbe került.

A privatizáció az egészségügy terén is megindult. A házi-
orvosok megvehették a praxisukat, így a háziorvosi ellátást 
gyakorlatilag privatizálták. 

Megindult egyes tevékenységek „kiszervezése” az egészségügyi 
intézményekből. A mosatás, a konyhai ellátás, a takarítás, 
az őrzés-védelem a legtöbb helyen magáncégekhez került.

A magántőke azonnal megjelent a diagnosztika (CT, laborató-
riumok stb.) terén, a művese-állomásoknál, a beteg szállításban. 

A patikák a gyógyszerellátás mellett rengeteg egyéb terméket, 
étrend kiegészítőket, alternatív eszközöket stb. kezdtek árulni. 

LIBERÁLIS TÁMADÁS AZ EGÉSZSÉGÜGY ELLEN

Az igazán nagy falathoz, a rendelőkhöz és a kórházakhoz 
hosszú ideig nem mertek hozzányúlni. 2002-ben Medgyessy 
Péter vezetésével MSZP-SZDSZ-kormány került hatalomra. 
Az egészségüggyel kapcsolatos politikát az SZDSZ határozta 
meg. Az SZDSZ szerint a piac eldönt mindent, ezért a kormányok 
feladata a piac előtt álló akadályok elhárítása.

Az MSZP-SZDSZ-kormány két dolgot gondolt ki. Egy, 
bele kell vágni a kórházak és más egészségügyi intézmények 
privatizációjába. Kettő, be kell vezetni a több betegbiztosítóra 
épülő biztosítási rendszert.

A B -      
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A népszavazáson a választók több mint 50 százaléka részt vett, 
ami meglepetést okozott. Ezzel politikailag lekerült a napirendről 
az a kérdés, hogy az állami egészségügyet fi zetőssé tegyék.

A FIDESZ TRÜKKJE

A Fidesz mindig is a kórházak privatizációja és az állami 
egészségügy fi zetőssé tétele ellen volt. A Fidesz ugyanakkor tőkés 
párt, amely ugyanúgy a tőke érdekeit képviseli, mint bármely más 
tőkés párt. A Fidesz azonban felismert néhány dolgot. Egyrészt, 
a 2004-es és a 2008-as népszavazás alapján megértette, hogy nem 
lehet neki menni az egészségügynek, nem lehet privatizálni, mert 
ez politikai megrázkódtatáshoz vezetne, és veszélyeztetné a tőkés 
rendszer stabilitását. Másrészt, rájöttek, hogy a munkanélküliség 
és az alacsony foglalkoztatottság miatt 10 millió lakosra csak 3,5 
millió járulékfi zető jut. Ebből pedig nem lehet egy átfogó, mindenki 
számára színvonalas ellátást biztosító rendszert biztosítani.

A Fidesz ezért más tett. 2011-ben állami irányítás alá vették 
a kórházakat. Nem növelték, sőt csökkentették az egészségügyi 
kiadások arányát a GDP-ből. Támogatták a magánklinikák, 
magánkórházak létrehozását. Ezekkel az intézkedésekkel 
azokat a betegeket, akik fi zetni tudnak, átirányították 
a magánegészségügybe. Ily módon a tőke profi tja nem az állami 
kórházakban, hanem a magánszektorban keletkezik.

Ez a lépés hátrányosan érinti azokat, akik nem tudnak fi zetni, és 
azokat is, akik lakóhelye környékén nincsenek magánintézmények.

A pragmatikus-konzervatív Fidesz és a liberális pártok közötti 
ellentétek egyik forrása mind a mai napig éppen az egészségügy. 
A liberálisok továbbra is a piac akadálytalan működését tekintik 
alapvetőnek. Ezért a receptjük: Visszatérni a több biztosítós 
egészség biztosítási rendszerhez. Másrészt, működőképes, 
területileg koncentrált közellátó rendszer létrehozása.

„A biztosítási modell alapja a biztosítási alapdíj, amelyet a 
jelenlegi tb-járulék és szociális hozzájárulási adó helyett minden 
felnőtt fi zet. Az alapdíj mellett kiegészítő biztosítások is köthetők.” 
– írja Lantos Gabriella. Számításaik szerint 2,5 millió ember csak 
az alapcsomagot tudná megfi zetni. 4 millióan kötnének valamilyen 
szintű biztosítást és 1,5 millió embert mentesítenek a fi zetéstől.

MIT HOZOTT A TŐKÉS RENDSZERVÁLTÁS 
AZ EGÉSZSÉGÜGYBEN?

Összegezve megállapíthatjuk, hogy a tőkés rendszerváltás 
megváltoztatta az egészségügyi ellátás társadalmi hátterét. 
Az ember helyett a pénz, a haszon lett minden tevékenység 

mércéje. Másfél millió munkahely megszűnt, a munkanélküliség 
állandósult. Az új élethelyzet számos betegség okozójává vált.
Nézzük a legfontosabb változásokat!

• Megszűnt az egységes állami egészségügyi rendszer.
Az alapellátásban megszűnt a közszolgáltatás. Ezt ma házi-
orvosi praxisjoggal rendelkező egyéni vagy társas vállalkozások 
(bt. kft.) végzik.

A járóbeteg-szakellátást önkormányzati és állami 
rendelők végzik. A diagnosztika; egyes különleges ellátások 
(pl. otthonápolás, művese-kezelés) terén az egyéni és társas 
vállalkozások (magánklinikák) és az egyházi intézmények 
vannak jelen.

A fekvőbeteg-ellátás az állami kórházak kezében van, illetve itt 
is jelen vannak az egyházi és alapítványi magánintézmények.

A mentés állami feladat (OMSZ), de a betegszállítás terén jelen 
van a magánszektor.

A gyógyszerellátás terén a gyártás hazai és külföldi 
magáncégek kezében van. A gyógyszertárak egyéni és társas 
magánvállalkozások.

2012-től a kórházak állami felügyelet alá kerültek.

• Megszűnt az állampolgári jogon járó egészségügyi ellátás. 
Az állampolgári jogon járó egészségügyi ellátás helyett a bizto-
sítási elvű egészségügyet vezették be 1992-től. Vagyis: az egész-
ségügyi ellátás nem jár mindenkinek, csak annak, aki fi zet.

A biztosítás keretében „szolgáltatási csomag” jár: Ebben vannak 
térítésmentesen igénybe vehető ellátások: ide tartozik a háziorvosi, 
meghatározott fogorvosi, a járóbeteg és a fekvőbeteg ellátás 
(ideértve a szülészeti és a rehabilitációs ellátást is), valamint 
a betegszállítás és mentés. 

Van benne az ártámogatás a gyógyszer, a tápszer, a gyógyászati 
segédeszköz és a gyógyászati ellátás (pl. gyógyfürdő) terén.

Vannak részleges térítéssel járó egészségügyi ellátások, pl. 
18 év feletti fogszabályozás, a fogpótlás, a beutalóhoz kötött ellátás 
beutaló nélküli igénybe vétele, stb. 

• A foglalkoztatottak számának csökkenése csökkentette 
a társadalombiztosítás bevételeit. Kevesebb dolgozó, 
kevesebb befi zetés, rosszabb egészségügyi ellátás.

• A mezőgazdaság szétverése megfosztotta a falut, a vidéket 
közvetlen támaszától, elszegényítette a falut, jelentősen 
rontotta a vidéki ember élet-és egészségügyi körülményeit.

• A tőkés rendszerváltás „járulékos” hatásai a közlekedés 
megdrágulása, a közlekedési szolgáltatások ritkítása.

• Megindult az egészségügyi szolgáltatások fokozatos 
privatizációja.

***

A tőkés rendszerváltással kevesek jól jártak, sokak pedig 
veszítettek. Az egészségügyet ért pusztítás nem csupán 
a dolgozói rétegeket érinti hátrányosan, hanem az egész országot, 
a nemzetet. Romlott a társadalom egészségi állapota, csökkent 
versenyképessége egy olyan világban, amikor erős, egészséges, 
gondolkodó és dolgozó embereke sokaságára van szükség.

A M -      

EGÉSZSÉGÜGY
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A Szabadság a Munkáspárt központjában és alapszervezeteinél megrendelhető.

SEMMELWEIS-NAP

udtad, hogy a magyar egészségügy napját, a Semmelweis-napot 1992 óta, minden év július 1-jén 
ünnepeljük? 1818-ban ezen a napon Budán, a Tabánban született Semmelweis Ignác magyar orvos.

SEMMELWEIS IGNÁC  (1818-1865)

udtad, hogy Semmelweis Ignác a gyermekágyi láz okának és gyógymódjának felfedezője volt? 1818. július 1-én született Budán. Tabáni 
kereskedő családból származott – szülőháza ma az ő nevét viselő Orvostörténeti Múzeumnak ad otthont. Elsőként mondta ki, hogy 
a gyermekágyi láz nem önálló kórkép, hanem bomlott szerves anyagok okozta fertőzés következménye. A fertőzést a boncolást végző 

szülészorvosok maguk viszik át a vizsgálat során a nőbetegekre. Hamarosan rájött a hatásos védekezésre: erőteljes kézmosást kell végezni 
klórvizes, azaz klórmeszes oldatban.

SEMMELWEIS-SZOBOR

udtad, hogy Semmelweis Ignác 1906-ban kapott szobrot Budapesten? Stróbl Alajos carrarai márványból faragta. A szobrot 1906-ban 
az Erzsébet téren (volt Engels tér) állították fel, és onnét 1948-ban hozták át a jelenlegi helyére, a Szent Rókus kórház főbejárata elé.  
(VIII. ker. Gyulai Pál utca 2. közel a Rákóczi úti Szent Rókus kápolnához) Az országban több más városban van szobra.

EGÉSZSÉGÜGY-POLITIKA:

udtad, hogy az egészségügy-politika azon szabályok és szervezett cselekedetek összessége, amelyek az ellátórendszer szerkezetére, 
működésére, az ellátás minőségére, igénybevehetőségére, hatékonyságára hozzáférésére hatnak? Fő eszközei: az ellátórendszerre 
szabályozása (jogszabályok és egyéb (erkölcsi, belső szervezeti és működési) normák, fejlesztéspolitika eszközök, fi nanszírozás 

(forrásképzés és elosztás).

AZ EGÉSZSÉGÜGY RÉSZEDÉSE A GDP-BŐL

udtad, hogy 2015-ben Magyarország a GDP 7.1 százalékát költötte egészségügyi kiadásokra? Ebben valójában benne van mind az állam 
által elköltött pénz, mind pedig az emberek magánköltései. A magánköltések a GDP mintegy 2.3 százalékát teszik ki. Ha ezt levonjuk, 
megkapjuk a szomorú számot. Magyarország valójában a GDP-nek csak 4.7 százalékát költi az egészségügyre. Nagyon kevés!

TUDTAD? NEM TUDTAD? MOST MÁR TUDOD!

T
T

T
T

T

EGÉSZSÉGÜGY

EMLÉKEZZÜNK KÁDÁR JÁNOSRA
A XX. század legnagyobb magyar politikusára emlékezünk 2017 július 8-án, szombaton,

Budapesten, Kádár János temetésének 28. évfordulóján. 

Program:
8:30 Gyülekező a Baross téren a Baross Gábor szobor előtt
9:00  Thürmer Gyula a Magyar Munkáspárt Elnökének köszöntője
9:20  Közösen átvonulunk Kádár János sírjához
10:00  Megemlékezés tervezett kezdete
10:20 Kajli Béla a Budapesti Pártszervezet Elnökének megnyitó beszéde.
10:30  Thürmer Gyula a Munkáspárt Elnökének megemlékező beszéde
11:00  Koszorúzás

Gyere el, várunk! Hozd el a családodat, hívd el ismerőseidet!
            Mindenkinek itt a helye, akinek jó volt a szocializmus, aki becsülte Kádár Jánost!

án, szombaton,

det!
ár Jánost!
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Kristóf László 1945 után meghúzta magát, de 1958-ban 
a nyomára bukkantak. 1959. szeptember 12-én a Budapesti 
Katonai Bíróság kötél általi halálra ítélte. A vád ellene emberek 
törvénytelen megkínzása és kivégzése által elkövetett (háborús) 
bűntett, valamint fogolyszökés és hatósági közeg elleni erőszak 
bűntette volt. Az ítéletet 1959. november 28-án végrehajtották.

2002-ben hatalomra kerül az MSZP. Emléktáblát állítanak 
Ságvárinak. És mi történik? 2006. március 6-án a Legfelsőbb 
Bíróság kimondta: „Kristóf László I. rendű terhelt és a 
vele együtt intézkedő csendőrök mindenben a korabeli 
jogszabályoknak megfelelően, tehát nem „törvénytelenül" 
jártak el. Ságvári Endre körözés alatt állt, az ellene indított 
eljárás alapját az 1921. évi III. tc. képezte. A tc.1.§-a értelmében 
„aki az állam és társadalom rendjének erőszakos felforgatására 
vagy megsemmisítésére, különösen valamely társadalmi 
osztály kizárólagos uralmának erőszakos létesítésére irányuló 
mozgalmat vagy szervezkedést kezdeményez vagy vezet 
bűntettet követ el és öt évig terjedő fegyházzal büntetendő. E 
rendelkezés alapján a korabeli államhatalom mind a baloldali, 
mind a jobboldali szélsőséges mozgalmakkal szemben eljárt.” 

Vagyis, a fasizmus ellen küzdő Ságvári a rossz fi ú, 
a „törvényesen” eljáró csendőrök pedig a jó fi úk. Ságvári ma is 
zavarja a tőkés hatalmat. Ságvári számunkra ma is él.

BESZÉLŐ KÖVEKBESZÉLŐ KÖVEK

BUDAKESZI ÚT 5.

1946 júliusában állított emléktáblát a Magyar Ifjúság Országos 
Tanácsa Ságvári Endrének a Budakeszi út 5. szám alatti 
cukrászdánál. Nagy Béla cukrászmester kedvelt cukrászdája 
1913 óta állt ezen a helyen. Az akkori garázs helyén létesült 
a ma is üzemelő Remíz Étterem. Az ingatlan címe egyes helyeken 
Budakeszi út 21.-ként jelenik meg, de néha olvasható Budakeszi 
út 7. és Budakeszi út 6. is. Maradjunk a mai címnél: Budakeszi út 5.

Az emléktábla ma már nem látható. Legelőször 1956-ban 
verték le azok, akiknek nem tetszett a kommunista vértanú, 
Ságvári. 1957-ben a Rákóczi Ferenc katonatiszti középiskola 
KISZ-szervezete helyreállította, és „Ságvári édesanyja 
jelenlétében, bensőséges ünnepség keretében leplezték le.”

A rendszerváltás után megint leverik, de a Medgyessy-
kormány idején 2004-ben újra elkészítik, de pár hónappal 
később ellopják. Megint készült egy emléktábla, amelyet 
a Jobbik 2006-ban letakar, majd valakik újra- és újra széttörnek. 
2007 után a MEASZ, amely addig gondozta az emléktáblát, 
beleun a küzdelembe. Az utolsó széttört emléktáblát a MEASZ 
székházában helyezték el.

De mi is történt a Budakeszi úton? Ságvári Endre ekkor 
31 éves. Jogi egyetemet végzett. A 30-as évek közepétől 
kerül kapcsolatba a szociáldemokratákkal, majd hamarosan 
a kommunistákkal. Részese minden nagy megmozdulásnak. 
1937. szeptemberében részt vesz a Tompa utcai nyilasház elleni 
támadásban, amiért 8 havi fogházra ítélik.  Fő szervezője 
a Batthyány-emlékmécsesnél 1941. október 6-án lezajlott 

megmozdulásnak. 1942-
től illegalitásba vonul, és 

az ifjúsági mozgalommal 
foglalkozik. 1942. március 
15-én ott van a Petőfi  szobor 
előtti nagy tüntetésen.

1944 júliusában illegális 
találkozóra készül más 
ellenálló társaival. Hain 
Péter, az 1944 márciusában 
felállított Állambiztonsági 
Rendészet, a „magyar 
Gestapo” vezetője fi gyelteti 
Ságvárit. Valójában neki nem 
Ságvári kell, hanem Kádár 
János, a Békepárt, vagyis 
a kommunisták vezetője. 

Ságvárinak nincs válasz-
tása. Tudja, hogy Kádár és a párt kerülhet veszélybe, 
ha őt elfogják. Ságvári Kádárt és a pártot védi. Amikor 
a Budakeszi úton Kristóf László, a Magyar Királyi Csendőrség 
csendőrnyomozója vezette csoport felismeri, Ságvári lő. 
A tűzharcban a csendőrök lelövik.

Budapest tele van történelmi helyekkel, köztük számos olyan középülettel, amelyek a magyar munkásmozgalom történetéhez 
kötődnek. Az épületek funkciója többnyire már megváltozott. Esetenként az utcák és terek neve is megváltozott. Lassan 
elmennek azok, akik még felidézhetik a történelmet. Induljunk közös sétára! Mi marad a munkásmozgalmi Budapestből?

A    
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